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B e t æ n k n i n g  

o v e r  forslag t i l  lov o m  p r o j e k t e r i n g  a f  n y  fast f o r b i n d e l s e  o v e r  

S t o r s t r ø m m e n  m e d  t i l s l u t t e n d e  m o t o r v e j s a n l æ g .  

(Afgivet af trafikudvalget den 13. maj 1970). 

Udvalget har i 3 møder drøftet lovforsla- 
get. ; Ministeren for offentlige arbejder har 
skriftligt besvaret 4 spørgsmål fra udvalget. 
Svarene er optrykt som bilag; V 1 ' :' 

Forenede Danske Mótdtejere har'skriftligt 
rettet henvendelse1 til udvalget. Henvendel- 
sen er optrykt som bilag. En deputation fra 

organisationen har ligeledes haft foretræde 
for udvalget. 

Udvalget har ligeledes modtaget en skrift- 
lig henvendelse fra bibliotekar, cand. mag. 
Carl E. Andersen. 홢 

Herefter indstiller udvalget lovforslaget 
til vedtagelse uændret. 

StBehr Johansen. I Fanger. i ,'I - 홢 홢 홢 Juul-Madsen. Niels Ravn. ' Enggaard, 
formand. 1 '. 

Holmberg. Johan PhHipsen. 홢 Bilgrav-Nielsen.. Amtoft, 
næstformand. 홢 , I 

I I I 홢 Skovmand). ' 

; .  Horn. ;i H o l s t .  Lindberg. Otto Mørch. Boye Hansen. | ; 

'I.;' . . 홢 !  Søgaard. ' Arne Larsen. 
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Bilag 1. 

Udvalgets spørgsmål til ministeren og ministerens besvarelser. 

Spørgsmål 1: . . . V , . . ' .  
I tilslutning til fremsættelsestalens Be- 

mærkninger, at der i vej nævnet har været 
divergenser vedrørende /'valget' af 'dbn f  ore- 홢 
slåede linieføring, udbedes en nærmere re- 
degørelse for vejnævnets :sti.jling. ' - 홢 

Svar',': - ,.J.: ; u: r̂;. 
Lovforslaget har i henhold til hoved land  

vej slo vens § 1 været forelagt vøjnævnet til 
udtalelse forinden fremsættelsen. Førslaget 
er behandlet i vejnæynets møder den, 38. 
januar og 3. februar 1970, og som nævnt i 
min forelæggelsestale har der i nævnet været, 
divergenser, med hensyn til linieføringen, 
hvorimod der har været almindelig enighed 
om, at en ny forbindelse til landsdelen nu 
f a s t l æ g g e s . .  

Medens flere af nævnets medlemmer ikke 
har haft bemærkninger til den valgte liniefø- 
ring, er der fra andre sider i nævnet givet 
udtryk for betænkelighed ved den foreslåede 
linieføring ud fra den betragtning, at den er 
den dyreste i anlægsudgift og trafikudgift, 
ligesom man deler de af naturfredningsmyn- 
dighederne fremførte betænkeligheder ved 
Farø-linien. 

Der blev endvidere peget på, at de an- 
givne trafiktal for trafikken til Møn ikke 
kan motivere den valgte længere linieføring, 
idet disse medlemmer også finder, at man i 
1, række skal tilgodese hensynene til trafik- 
ken til og fra kontinentet og Lolland. De 
har henvist til, at trafikken til Møn må 
kunne klares væsentlig billigere ved en pas- 
sende udbygning af landevejene til øen fra 
udfletningsanlæg på motorvejen i Masnedø- 
linien. 

Med hensyn til støjproblemerne blev an- 
ført, at det vil være en fordel for Vording- 

. borg; by at samle de ulempegivende anlæg, 
홢 홢 jernbane og v e j e h v o r v e d  ulemperne 
langt lettere og billigere kan afhjælpes ved 
홢;-ßässeii#\föränöföltninger. Også ved Farø- 
linien vil der komme støjproblemer, når 
bysamfundets, vækst i løbet af de næste år- 
tier når ud til denne linie. Endelig mener 
disse, medlemmer, at de vanskeligere 'besej- 
lingsforhold af- Vordingborg ved ; Masnedø- 
linien , viI:, kunne: afhj ælpes. ved- anlæg af en 
anløbsplads vest for Vordingborg. 

'Endelig . var, der enkelte medlemmer af 
nævnet, der ikke fandt argumentationen i 
lovforslagets b emærkninger tilstrækkeligt 
overbevisende til, at de kunne tåge stilling 

. på det foreliggende grundlag .  
Efter en drøftelse af spørgsmålet om, 

hvorvidtman skulle foretage afstemning om 
forslaget, enedes man om åt' afgive følgende 
udtalelse: 
홢Vejnævnet har i medfør af hovedlande- 

vej slo vens § 1, stk. 1, sidste punktum, 홢 til - 
udtalelse fået forelagt forslag til lov om pro- 
jektering af en ny fast forbindelse over Stor- 
strømmen med tilsluttende motorvejsforbin- 
deIser, 

I denne anledning skal nævnet, efter at 
spørgsmålet har været drøftet på møder den 
28. januar og 3. februar 1970, udtale følgen- 
de: 

Vej nævnet ønsker at fremhæve betydnin- 
gen af, at motorvejs- og brolinien nu fast- 
lægges ved lov af hensyn til den videre plan- 
lægning. 

Om den i lovforslaget foreslåede liniefø- 
ring var der ikke enighed, idet flere af vej- 
nævnets medlemmer ikke følte sig overbe- 
vist af den i lovforslagets bemærkninger 
anførte argumentation for valget af Farø- 
linien, 
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Spørgsmål 2: . 
Et.,:omtrentligt: skøn. . over; hvor 'mange 

huse der vil blive væsentligt. ,b.erø*rt,, af støj 
ved en Masnedølinie...' 

Svar: ; <홢', 
Spørgsmålet 0111 væsentlige støjulemper 

for bebyggelsen fra en motorvej i Masnedøli- 
nien vil i nogen grad hænge sammen méd 
motorvejsanlæggets udformning og de støj- 
skærmende foranstaltninger, der kan gen- 
nemføres i forbindelse hermed. Som nævnt i 
min besvarelse af 23. januar 1970 af spørgs- 
mål l (udvalgets skrivelse af 20. november 
1969 (F. 47-bilag 1)) hersker der nogen 
uklarhed med hensyn til afstandsbestem- 
melserne, idet der nævnes afstande på ISO- 
300 m fra motorvejen. Hvis man regner med 
et støj bælte på 300 m til hver side fra mo- 
torvejen, forudsat plant terræn uden hin- 
dringer, vil i Vordingborg-området ca. 450 
boliger blive støjramt af en motorvej i Mas- 
nedølinien under forudsætning af, at der 
ingen støj afskærmende foranstaltninger fo- 
retages. En del af disse er beliggende såle- 
des, at såvel den nuværende brovej som 
jernbanen ligger nærmere ved bebyggelsen 
end den pågældende motorvej slinie. De boli- 
ger, der kan siges at blive væsentligt berørt 
af støjgener fra motorvejen, er formentlig 
boliger, beliggende op til 150 m fra motorve- 
jen. Det drejer sig ved Masnedølinien om ca. 
50 boliger. Ved bedømmelse af støjgenerne 
fra en motorvej i Masnedølinien bør tages i 
betragtning dels de muligheder, der er for i 
forbindelse med motorvejsanlægget at ud- 
føre støjskærmende foranstaltninger, dels at 
en del af de områder, der ligger inden for 
det teoretiske 150-300 m støj bælte i forvejen 
er placeret ved støj givende trafikanlæg. 

Spørgsmål 3: 
En redegørelse for de besejlingsproblemer, 

som en Masnedølinie vil medføre for Vor- 
dingborg Havn, herunder hvilke konsekven- 
ser begrænsningerne i mastehøjde vil med- 
føre. 

\Svar :  
Masnedølinien forudsætter en fast lavbro 

over Masnedsund, hvilket vil medføre, at 
vestfra kommende , skibe til Vordingborg 
Havn . må passere den nuværende Stor- 

strønisbro. Denne har en fri høj de! på 26 m, 
således at skibe '.m'ed' større mastehøjde :ved 
genhemførelse '. af .. Masnedølinien ikke 홢- vil 
kunne komme ind til Vordingborgs .nuvæ- 
rende havn. I dag sejler skibene med større 
mastehøj de 홢 end; 26 *,-m gennem den  eksister- 
rende klapbro over Masnedsund. Skibe med 
større mastehøjde end 26 m vil i givet fald 
eventuelt kunne lægge til enten ved Masned- 
øværkets havn eller i Orehoved Havn. Ved 
den af Storstrømsudvalget foretagne under- 
søgelse vedrørende skibstrafikken (jfr. udval- 
gets betænkning, pag. 11) er med hensyn til 
spørgsmålet om mastehøjde oplyst, at inden 
for et år har kun ét skib med større maste- 
højde end 26 m anløbet Vordingborg Havn. 

Spørgsmålet om besejling af Vordingborg 
Havn har været nøje overvejet i forbindelse 
med arbejdet i Storstrømsudvalget. Fra 

. Vordingborg bys side blev der rejst krav 
om, at man ved gennemførelse af en motor- 
vej slinie over Masnedø samtidig burde ud- 
føre en ny vesthavn i Vordingborg. Udgif- 
terne til et sådant havnèanlæg er af udval- 
get beregnet til 5 mill. kr. 

Spørgsmål 4: 
Hvilke egnsudviklingsmæssige konse- 

kvenser vil en Farølinie kunne få, og hvil- 
ken vægt har ministeren tillagt dette ved 
valget af linieføringen? 

Svar: 
Tendenserne i udviklingen i Sydsjælland 

peger på, at der kan forventes en stærkere 
udvikling i den vestlige del af området end i 
den østlige. Som anført i Storstrømsudval- 
gets betænkning ,,(pag, 56) måtte trafikøko- 
nomiske overvejelser også føre til, at en, ' 
vestligere linieføring af motorvejen, dvs. 
Orenæslinien eller Masnedølinien, ud fra 
disse forudsætninger måtte foretrækkes. 
Ved valget af Farølinien har man set bort 
fra de fordele, en motorvej slinie kunne give 
det vestlige udviklingsområde til fordel for 
mulighederne for en eventuel udvikling i 
den østlige del af Sydsjælland og Falster. 
Motorvejen vil næppe i sig selv kunne skabe 
en forstærket udvikling i de områder, den 
forløber igennem, hvis ikke andre nødven- 
dige faktorer er til stede, men linieføringen 
over Farø åbner mulighed for lettere adgang 
til nye sommerhusområder på det nordøst- 
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lige Falster samt til visse områder på Sjæl- 
land, hvor en egnsudvikling kunne tænkes. 
Der åbnes ligeledes mulighed for eventuelt 
at kunne skabe direkte adgang fra motorve- 
jen til Bogø og Møn via en dæmning Farø- 
Bogø, hvilket. kan være af betydning for 

udviklingen af turiststrømmen sydfra til de - 
naturskønne områder: på Bogø og Møn, :.: 

Ved valget af linieføring har dét været eri 
medvirkende faktor, at en eventuel begyn- 
dende udvikling i de berørte områder kan få 
de bedst mulige trafikforbindelser. 
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Bilag 2. 

FDM 

København, den 31. marts 1970. l 'I. 홢. 

I forbindelse med behandlingen af det i 
folketinget fremsatte forslag til lov om pro- 
jektering af en ny fast forbindelse over Stor- 
strømmen skal FDM henstille, at forslaget 
om at bygge i Farø-linien opgives til fordel 
for en placering af anlægget i Masnedø-li- 
nien. 

Til støtte herfor skal vi anføre: 
at valget af Farø-linien fremfor Masnedø- 

linien over en 20-årig periode vil medføre 
samfundsmæssige mer-omkostninger på 
over 200 mill. kr., jfr. udvalgsbetænkningen 
홢Ny fast forbindelse over Storstrømmen, 
november 1969", side 60, 2. afsnit; 

at linieføringen af - den s j ællandske: deL af 
sydmotorvejen, som allerede er fastlagt, 
peger direkte mod Masnedø, . : 

at en samlet vurdering af de af frednings- 
myndigheder og kommunale råd fremførte 
synspunkter såvel m. h. t. Farø- som til 
Masnedø-linien peger mod Masnedølinien 
som det rigtige valg, ' : ' 

at Ministeriet for Offentlige . Arbèj<lers 
vèjnævn, der efter vejlovgivningen har haft 

forslaget til udtalelse, ikke har kunnet anbe- 
fale Farø-linien. Flere af vejnævnets med- 
lemmer har ikke følt sig overbevist af den i 
bemærkningerne til lovforslaget givne argu- 

, mentation for valget af Farø-linien. Det er 
første gang en trafikminister har måttet 
savne vej nævnets tilslutning til et lovforslag 
홢 en omstændighed, der i sig selv må give 
anledning til, tvivl oiti forslagets hensigts- 
mæssighed. ii; 

Medens væsentlige synspunkter således 
taler til støtte for valget af Masnedø-linien, 
kan den nu foreslåede forbindelse via Farø 
ikke begrundes tilfredsstillende. Såvel fred- 
,:ningsmæssige; som; by-udviklingsmæssige 
hensyn taler for valget af Masnedø-linien, og 
egnsudviklingsmæssige hensyn1 taler ikke 
med større vægt for valget af Farø-linien. 

En samlet vurdering af de hensyn, der 
' nødvendigvis niã: indgå i betragtningerne 
ved valget af den kommende Storstrøms- 
bros placering, fører efter vor mening derfor 
til at forlade Farø-linien og placere anlægget 
i Masnedø-linien. ' ; : : ! 

.,.,7 ' ' . y : 홢  j . . . . . .  Venlig hilsen 

홢 ji홢 i B. P. Nielsen 
홢 \ 's i:.;1 S I S 
Til folketingets tra.fikudvalg. 홢 


